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نمایشگرجایگاهها  توضیحدربارهتغییر
 سخنگوی صنف جایگاه داران گفت: این مساله که 
تغییر نمایشگرهای جایگاه های سوخت علامت تغییر 
قیمت سوخت در آینده نزدیک باشد را نه تایید و نه 
تکذیب می کنیم. رضا نواز در گفت وگوی تلویزیونی در 
خصوص تغییر مانیتور نازل های جایگاه های سوخت، 
اظهار کرد: نامه ای به تمام جایگاه ها در این راستا ابلاغ 
کید  ح اجرایی شود. وی با تا شده و قرار است که این طر
ح ۳۰۰ تا ۴۰۰ میلیارد تومان برای  بر اینکه اجرای این طر
جایگاه ها هزینه دارد، گفت: اینکه آیا تغییر نمایشگرها در 
قیمت سوخت در آینده نزدیک تاثیری دارد یا نه با توجه 
به اینکه ما تاثیری در این تصمیم گیری نداریم نمی توانیم 
در مورد آن نظر دهیم، اما این مورد را نه تایید و نه تکذیب 
می کنیم. به گفته وی این مساله دوره ای بوده و باید انجام 
می شده، اما اینکه این مساله علامت تغییر قیمت سوخت 

در آینده نزدیک باشد نه تکذیب و نه تایید می کنیم. 
 

 افزایشهمکاریایرانوچین
 معاون وزیر نیرو در حوزه تجدیدپذیرها از توسعه 
کشور چین برای توسعه تجدیدپذیرها  همکاری ها با 
خبر داد و گفت: برنامه های زیادی را برای این مهم در 
نظر گرفته ایم. محسن طرزطلب در حاشیه چهاردهمین 
نمایشگاه صنعت برق، در جمع خبرنگاران و در پاسخ به 
سوال ایسنا در خصوص برنامه ایران برای افزایش همکاری 
با کشور چین برای توسعه تجدیدپذیرها، اظهار کرد: برای 
این مهم همکاری را با کشور چین آغاز کرده ایم، تکنولوژی 
به روز در حوزه تجدیدپذیرها در کشور چین است و این 
کشور جزو نفرات اول دنیا در  حوزه انرژی خورشیدی و 
بادی است. وی افزود: همکاری های زیادی را باید با دولت 
چین باید داشته باشیم و با افزایش همکاری با سازندگان 
و بخش خصوصی این کشور می توانیم از علم و تکنولوژی 
آن ها استفاده خواهیم کرد و میزان همکاری ها زیاد خواهد 
بود. معاون وزیر نیرو با بیان اینکه اقدام های لازم برای 
برگزاری مناقصه بین المللی توسعه تجدیدپذیرها در ایران 
در حال انجام است و این مناقصه که به زودی برای حضور 
سرمایه گذاران خارجی در توسعه تجدیدپذیرها در کشور 
کنون با استقبال برخی  برگزار می شود، اظهار کرد: از هم ا
کشورها روبه رو شده است. طرزطلب با بیان اینکه طبق 
قانون مانع زدایی از صنعت برق، هر واحد تجدیدپذیر که 
احداث می شود این امکان برای سرمایه گذار فراهم شده 
که ۱۰ درصد برق تولیدی را صادر کند، گفت: در دولت 
چهاردهم احداث ۵۰۰۰ مگاوات نیروگاه بادی پیش بینی 
شده که در مناطقی از کشور مانند خواف  و سیستان و 

بلوچستان که تونل بادی داریم، اجرا خواهد شد. 
 

نرخبهرهبینبانکیثابتماند

خ بهره بین بانکی در دومین هفته دی ماه بدون  نر
تغییر نسبت به هفته قبل از آن 2۳.9۴ درصد اعلام شد. 
نرخ سود بین بانکی در هفته منتهی به ۵ دی ماه با افزایش 
۰. ۰۱ درصدی نسبت به هفته قبل همراه بود و به 2۳.9۴ 
درصد رسید. این نرخ بالاترین میزان نرخ بهره بین بانکی 
خ در هفته منتهی به 28 آذرماه با  کنون است. این نر تا
افزایش نسبت به هفته قبل از آن همراه شد و در آستانه 
ورود به کانال 2۴ درصدی قرار گرفت. نرخ سود در هفته 
پایانی آذرماه با افزایش ۰.۰7 درصدی به 2۳.9۳ درصد 
خ سود بین بانکی در هفته منتهی به 2۱آذرماه  رسید. نر
با افزایش ۰.۰7 درصدی نسبت به هفته قبل از آن رکورد 
جدیدی را ثبت کرد و با عبور از کانال 2۳.8 درصدی به 
2۳.86 درصد رسید. این نرخ در هفته منتهی به ۱۴ آذرماه 
بدون تغییر نسبت به هفته قبل از آن 2۳.79 درصد اعلام 
شد. نرخ سود بین بانکی در هفته منتهی به 7 آذرماه بدون 
تغییر نسبت به هفته قبل از آن 2۳.79 درصد بود. این 
ثبات درحالی برای نرخ سود بین بانکی به ثبت رسیده که 
مدار این نرخ در هفته پایانی آبان ماه با افزایش محسوس 
همراه و باعث شد نرخ بهره برای اولین بار در آستانه ورود 
به کانال 2۳.8 درصدی قرار گیرد. نرخ سود بین بانکی در 
هفته منتهی به ۳۰ آبان ماه با افزایش ۰. ۰6 درصدی نسبت 
به هفته قبل از آن به 2۳.79 درصد رسید. افزایش نرخ سود 
بین بانکی در حالی به ثبت رسیده که وزارت اقتصاد و 
سازمان بورس از رایزنی ها با بانک مرکزی برای کاهش نرخ 
سود بانکی خبر داده بودند.  نرخ بهره بین بانکی در هفته 
منتهی به 2۳ آبان ماه با افزایش جزئی )۰.۰۱ درصدی(
نسبت به هفته قبل، 2۳.7۳ درصد شده بود؛ این نرخ در 
هفته منتهی به ۱6 آبان ماه بدون تغییر نسبت به هفته 
خ بهره بین  قبل از آن 2۳.72 درصد اعلام شده بود. نر
بانکی بعد از 2 هفته افزایشی در هفته منتهی به 9 آبان ماه 
با کاهش ۰.۰۴ درصدی همراه شد و به 2۳.72 درصد رسید. 
خ در هفته منتهی به 2 آبان ماه به بالاترین سطح  این نر
خ بهره بین بانکی در این  خود در سال جاری رسید. نر
هفته با افزایش ۰.۰۴ درصدی به 2۳.76 درصد رسید. نرخ 
بهره بین بانکی در هفته منتهی به 2۵ مهر ماه با افزایش ۰. 
۰۴ درصدی همراه شده و به 2۳.72 درصد رسیده بود. در 
هفته منتهی به ۱8 مهر ماه این نرخ با کاهش ۰. ۰۵درصدی 
نسبت به هفته قبل به 2۳.68درصد شده بود. نرخ بهره 
بین بانکی بعد از 2 هفته افزایشی، در هفته منتهی به 
 ۱۱ مهر با کاهش ۰.۰۱درصدی نسبت به هفته قبل به
خ در هفته نخست پاییز با  2۳.7۳ درصد شد.  این نر
افزایش ۰.۰۴درصدی همراه شد و به بالاترین سطح خود 
در سال جاری رسید. نرخ سود بین بانکی در هفته منتهی 

به ۴ مهر ماه 2۳.7۴ درصد شد. 

اخبار

 لزومعادلانهشدنفرایند
وارداتبرنج

 یک واردکننده برنج با اشاره به نامه به 
رئیس جمهور در راستای اصلاح فرآیند و 
کید  شفافیت سهمیه بندی واردات برنج تا
کرد: امیداریم ارسال این نامه تاثیری در 
واردات  درست  بندی  سهیمه  خصوص 
برنج داشته تا بتوانیم مانند گذشته امنیت 
غذایی سفره خانوارهای ایرانی را تامین کنیم. 
جمعی از واردکنندگان برنج هفته گذشته در 
نامه ای خطاب به رئیس جمهور خواستار 
اصلاح نحوه سهمیه بندی و فرآیند موجود 
در این حوزه شدند. حسین پورقادری یکی 
از واردکنندگان برنج که از امضا کنندگان نامه 
نیز بوده و از شرایط موجود در واردات این 
کالای اساسی گلایه دارد در این خصوص 
گفت: در حال حاضر سهیمه های اعطایی 
واردات برنج بسیار ناعادلانه است به شکلی 
گرفته،  سهمیه  درصد   ۱9 شرکت  یک  که 
ولی شرکتی دیگر حتی نیم درصد سهمیه 
واردات نیز به آن اختصاص پیدا نکرده است. 
برنج  واردکننده  حسین پورقادری - یک 
در گفت وگو با ایسنا، در خصوص نامه اخیر 
بیش از 9۰ واردکننده به رئیس جمهور مبنی 
واردات  روند  شفاف سازی  درخواست  بر 
برنج اظهار کرد: واردکنندگان برنج با نگارش 
این نامه درصدد پیگیری دو موضوع بودند؛ 
یکی عادلانه سازی سهمیه که معتقدیم در 
حال حاضر سهمیه ها بسیار ناعادلانه است 
و این روند باید تغییر کند، همچنین ضرورت 
شفاف سازی سهمیه بندی ها. وی با اشاره 
به اینکه ناعادلانه بودن سهمیه و شرایط 
غیر شفاف اختصاص سهمیه واردات، نظم 
بازار را از بین برده، خاطرنشان کرد: در برخی 
موارد شاهد آن هستیم که شرکت های تازه 
واردی که رانت داشته اند توانسته اند سهم 
زیادی از بازار واردات و تخصیص ارز داشته 
باشند، ولی شرکتی که ۳۰ سال سابقه واردات 
برنج داشته زیر یک درصد سهمیه به آن 
اختصاص داده شده و عملا ادامه حیات این 
شرکت ها دچار مشکل می شود. پورقادری 
گفت: طی سال های اخیر شاهد آن بودیم که 
بار بعضی شرکت ها به راحتی ترخیص شده، 
ولی بار برنج دیگر شرکت ها در گمرکات دپو 
می شد و واردکننده خسارت زیادی را متحمل 
می شد. بنابراین به دنبال این هستیم تا 
رئیس جمهور این مشکل را حل کند چون 
بارها این موارد را به مسئولین وزارت جهاد 
کشاورزی گوشزد کرده ایم، لکن توجهی به 
گلایه ما نمی شود. این واردکننده در ادامه 
بیان کرد: باید این مسأله را نیز به صورت 
شفاف بگوییم که در حال حاضر بخش قابل 
توجهی از سهمیه 2۰۰ هزار تنی واردات برنج 
به صورت ویژه پس از رفع ممنوعیت واردات 
کالای اساسی به چهار شرکت خاص  این 
داده شده که زمینه ساز فساد و رانت در بازار 
است و موجب می شود بازار در انحصار چند 
شرکت خاص باشد. پورقادری در پاسخ به 
این سوال که این سهمیه ها چه رانتی  برای 
واردکنندگان خاص ایجاد می کند، تصریح 
کرد: طبیعتا این ارز وقتی به عده خاصی داده 
شود استفاده های نادرستی نیز از آن صورت 
خواهد گرفت و فضای رقابتی سالم را از بین 
می برد. بخشی از واردکنندگان موافق حذف 
ارز واردات هستند تا رقابت سالم در بازار برنج 
حکفرما شود چون در وضعیت فعلی شاهد 
آن هستیم که برخی شرکت های واردکننده 
برنج محصول خود را با قیمت ۴2 هزار تومان 
و شرکتی دیگر آن را با همان کیفیت ۴8 هزار 
تومان به فروش می رساند و اینها شرایط بازار 
را بی ثبات می کند. این اعداد در سطح کلان 
بسیار تاثیرگذار است. حالا باید این سوال 
کستانی در بازار با  پرسیده شود چرا برنج پا
قیمت 7۵ هزار تومان عرضه می شود؟ جواب 
این است که در حال حاضر مشکلات واردات 
واردکنندگان  بیشتر  برای  سهمیه  نبود  و 
لان و واسطه گران به این  زمینه ساز ورود دلا

بازار شده است. 

 تداومصادراتپسته
 رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق بازرگانی 
گیاه  گفت: سالانه 6۵۰ میلیون دلار  ایران 
دارویی از ایران صادر می شود که ۳2۰ میلیون 
از صادرات زعفران است،  برآمده  آن  دلار 
صادرات پسته نیز با رعایت الزاماتی همچنان 
رئیس  رضایی،  محمدعلی  دارد.  تداوم 
کمیسیون کشاورزی اتاق بازرگانی ایران در 
گفت وگو با ایلنا از صادرات سالانه 6۵۰ میلیون 
دلار گیاه دارویی از ایران خبر داد و گفت: 
حدود ۳2۰ میلیون دلار از این رقم به زعفران 
صادراتی  زعفران  بیشتر  و  دارد  اختصاص 
ایرانی در بازارهای اروپا، چین، روسیه و هند 
عرضه می شود، همچنین از آنجا که گیاهان 
دارویی از جمله زعفران در گروه مواد غذایی 
قرار می گیرند، صادرات آنها مشمول تحریم ها 
نمی شود و صادرات آن از ایران تنها به مقصد 
آمریکا تحریم است بنابراین صدور این کالاها 
در بسته بندی و با برند ایرانی هم مقدور است 
با این حال صادرات این اقلام هم مانند دیگر 
کالاها از ایران بیش از هر چیز با مشکل بازگشت 
ارز رو به رو است و این مشکل در تجارت با اروپا 
بیش تر از مقاصد دیگر خود را نشان می دهد. 

  آرمان ملی: پس از انتشار خبر بررسی مجدد FATF در 
کنش مثبتی  مجمع تشخیص مصلحت نظام، بورس به آن وا
نشان داد و شاهد افزایش شاخص کل بودیم. این تغییرات 
نشان دهنده تمایل بالای فعالان بازار سرمایه به حضور در 
این بازار و سرمایه گذاری مجدد بود. به طور خاص، این خبر به 
عنوان یک سیگنال مثبت برای سرمایه گذاران تلقی شد و باعث 
افزایش اعتماد به نفس در میان آنها گردید. بر این اساس، تاثیر 
این خبر به حدی بود که روند بازاری که تا چند روز قبل نزولی 
شده بود را تغییر داد و شاخص کل را سبزپوش کرد. فعالان بازار 
سرمایه انتظار دارند که پیوستن ایران به FATF باعث کاهش 
ریسک های سرمایه گذاری در اقتصاد ایران شود و جریان ورودی 

پول حقیقی به سمت بازار سرمایه ایران نیز افزایش یابد. 
  تأثیرات بر شاخص کل

به گزارش »آرمان ملی«، با توجه به افزایش ورود پول حقیقی 
به بازار، شاخص کل بورس به طور قابل توجهی افزایش یافت. 
این امر نشان دهنده این است که سرمایه گذاران به آینده بازار 
و تأثیرات مثبت احتمالی تصویب FATF امیدوار هستند. در 
واقع، ورود پول حقیقی به بازار سرمایه، به عنوان یک نشانه 
از اعتماد سرمایه گذاران به بهبود وضعیت اقتصادی و کاهش 
 ، ریسک های موجود در نظر گرفته می شود. در روزهای اخیر
بازار سرمایه شاهد بیش ترین ورود پول حقیقی در سال های 
که  اخیر بوده است. این موضوع نشان دهنده این است 
سرمایه گذاران به دنبال فرصت های جدید در بازار هستند 
و به نظر می رسد که با توجه به اخبار مثبت، تمایل بیشتری 
برای سرمایه گذاری در بورس پیدا کرده اند. امیرعلی شکاری 
کارشناس اقتصادی در این باره به »آرمان ملی«، گفت: با خروج 
از لیست سیاه FATF، سرمایه گذاران خارجی به ایران اعتماد 
بیشتری پیدا می کنند و میزان حضور برای سرمایه گذاری در 
پروژه های مختلف صعودی خواهد شد که در نهایت این امر 
می تواند به ورود سرمایه های جدید به بخش های مختلف 
اقتصادی، از جمله صنعت، معدن و خدمات منجر شود. او 
افزود: پذیرش FATF می تواند به بهبود روابط تجاری ایران با 
کشورهای دیگر کمک کند و امکان صادرات و واردات کالاها و 
خدمات را تسهیل کند و به این ترتیب با بهبود وضعیت مالی 
و بانکی، هزینه های مرتبط با تجارت خارجی کاهش خواهد 

یافت. 
 تقویت نظام بانکی

 او یکی از پیامدهای بارز خروج از لیست سیاه FATF را بهبود 
وضعیت معاملات پولی بانکی ایران دانست و گفت: این رویکرد 
می تواند به نظام بانکی ایران کمک کند تا حضور مثمرثمرتری 
در دایره معاملات تجاری حضور یابد و بانک ها را قادر به انجام 
کنش های بین المللی نماید. بانک های ایرانی می توانند به  ترا
سیستم های مالی جهانی دسترسی پیدا کنند و این امر می تواند 
به تسهیل نقل و انتقالات مالی کمک کند. او ادامه داد: با بهبود 
خ بهره ممکن  وضعیت اقتصادی و افزایش سرمایه گذاری، نر
است کاهش یابد که به نفع کسب وکارها و مصرف کنندگان 
خواهد بود. علاوه بر این شرکت ها می توانند با شرایط بهتری و 
هزینه های کمتری به تامین مالی بپردازند و در این راستا با ورود 

سرمایه گذاری های جدید و توسعه کسب وکارها، فرصت های 
خ بیکاری  شغلی بیشتری ایجاد خواهد شد که به کاهش نر
کمک می کند. همچنین تحقق برنامه های توسعه و رشد 
اقتصادی در برنامه های اقتصادی نیز فرصت بیشتری برای 
که با افزایش سرمایه گذاری و بهبود تجارت  تحقق می یابند، چرا
خارجی، رشد اقتصادی پایدارتر و بهتری برای ایران ممکن 
خ  خواهد بود و با بهبود وضعیت اقتصادی و افزایش تولید نر

تورم نیز کاهشی خواهد شد. 
 فرصت طلایی

شکاری اضافه کرد: استفاده مفید از فرصت ایجاد شده 
حاصل از خروج ایران از لیست سیاه، امکان سرمایه گذاری در 
زیرساخت ها با ورود سرمایه های جدید مهیا می سازد و امکان 
سرمایه گذاری در زیرساخت های حیاتی مانند حمل ونقل، 
انرژی و فناوری اطلاعات فراهم می شود. در نهایت پذیرش 
FATF و خروج ایران از لیست سیاه می تواند به عنوان یک 
فرصت بزرگ برای بهبود وضعیت اقتصادی کشور تلقی شود. 
این امر می تواند به جذب سرمایه گذاری، توسعه تجارت 
خارجی، بهبود نظام بانکی و افزایش اشتغال منجر شود و در 
نهایت به رشد پایدار اقتصادی کمک کند. با این حال، تحقق 
این پیامدها نیازمند برنامه ریزی دقیق و اجرای سیاست های 

مناسب اقتصادی است. 
 آسیب های عدم پذیرش 

فرزاد حسن زاده نیز در این باره گفت: ایران به دلیل فشار های 
بین المللی و تحریم هایی که اقتصاد آن را تحت تاثیر قرار داده 
است، نیاز به شفافیت مالی و همکاری با نهاد های بین المللی 
دارد. تصویب و اجرای این لوایح می تواند به جایگاه ایران در 
نظام مالی و اقتصادی جهان وزن و اعتبار بالایی بدهد. به دلیل 
عدم پیوستن نظام بانکی ایران به FATF بسیاری از بانک های 
بین المللی حاضر به همکاری با بانک های ایرانی نشدند، زیرا 
در باب فعالیت های مالی نگرانی هایی داشته اند. با توجه  به 
اینکه ایران حاضر به پیوستن به این لوایح نشده سرمایه گذاران 
خارجی نیز تمایلی به سرمایه گذاری در ایران ندارند و همین 
مسئله خود به مانعی جدی برای جذب سرمایه گذاری خارجی 
در اقتصاد کشور تبدیل شده است. نبود تعاملات بانکی به 
دلیل عدم تصویب این لوایح، تجارت ایران را با کشور های دیگر 
به شدت مختل کرده است. تاجران ایرانی در سال های اخیر 
مجبور شده اند که از روش های غیرمعمول و پر هزینه برای 
فعالیت خود استفاده کنند. عدم پیوستن ایران به گروه ویژه 
اقدام مالی سبب شده که ایران در لیست کشورهای پر ریسک 
موسوم به لیست سیاه این نهاد قرار داشته باشد و همین 
بهانه ای شده تا محدودیت های بیشتری از سوی آمریکایی ها 

برای اقتصاد ایران صورت بگیرد. 
FATF ایران و 

او افزود: بحث FATF، از اوایل دهه ۱۳9۰ وارد فضای سیاسی 
و اقتصادی ایران شد. موضوع پیوستن ایران به FATF با افزایش 
فشار های بین المللی بر ایران به دلیل پروژه هسته ای و برخی 
اتهام های مالی از سوی دولت روحانی چندین بار مطرح شد 
ولی شورای نگهبان و مجمع تشخیص مصلحت نظام مخالف 

تصویب لوایح CFT و پالرمو بودند و این لوایح را ابزاری برای 
تحمیل خواسته های آمریکا می دانستند و معتقد بودند حتی 
با تصویب FATF نیز ایران به دلیل تحریم های آمریکا نمی تواند 
از مزایای عضویت آن بهره مند شود. از سال 2۰۰9 که ایران در 
لیست سیاه FATF قرار گرفته است باعث شده که بسیاری از 
بانک های بین المللی از همکاری با بانک های ایرانی خودداری 
کنند. نبود شفافیت مالی باعث شده که سیستم بانکی کشور 
در جهان منزوی شود. عدم پیوستن ایران به FATF باعث 
شده است که بانک های ایرانی نتوانند با بانک های بزرگ 
بین المللی همکاری کنند و بانک های ایرانی نیز نتوانند از 
سوئیفت استفاده کنند. همین عدم دسترسی بانک های ایرانی 
به سوئیفت باعث شده که تجار ایرانی از روش های پر ریسک و 
هزینه بر استفاده کنند. سرمایه گذاران خارجی به دلیل نبود 
شفافیت مالی و استاندارد های بین المللی، ایران را بازاری پر 

ریسک می دانند و تمایلی به ورود به بازار ایران ندارند. 
کنش بازار   وا

این کارشناس اضافه کرد: باتوجه  به نکات مورد اشاره، شاید 
بی دلیل نباشد که بعد از انتشار پیام وزیر اقتصاد در صفحه 
شخصی اش در شبکه ایکس در پایان معاملات دیروز بازار 
سرمایه نماد های بانکی، فلزات اساسی و نفتی بیش ترین اقبال 
را از سوی فعالین بازار داشته اند. در سال های اخیر تصویب 
لوایح پالرمو و CFT از خواسته های اصلی بخش خصوصی 
اقتصاد ایران بوده است. مدتی قبل نیز صمد حسن زاده رئیس 
اتاق بازرگانی ایران نیز پیوستن ایران به FATF را لازم و ضروری 
دانسته بود و اعتقاد داشت که این مسئله باعث رشد اقتصادی 
و افزایش ارتباطات ایران با دنیا خواهد شد. در آخرین گزارشی 
کتبر 2۰2۴ منتشر کرده بود ایران  که گروه اقدام ویژه مالی در ا
را در کنار کره شمالی و میانمار به عنوان کشور های پرریسک 
شناسایی کرده بود. نکته  قابل توجه اینجاست که حتی سوریه 
تحت رهبری بشار اسد در آن موقع در فهرست کشورهای با 
کستری قرار گرفته بود. در  ریسک متوسط موسوم به لیست خا
صورت تداوم حضور ایران در لیست سیاه FATF باید گفت که 
معاملات ایران با کشور های چین و روسیه نیز دشوارتر خواهد 
شد و همچنین نمی تواند از مزایای عضویت در سازمان هایی، 
چون بریکس و شانگهای استفاده چندانی کند. مسئله بعدی 
نیز این است که عدم پیوستن ایران به FATF باعث شده که 
به کشور ما اتهام پول شویی و حمایت از تروریسم زده شود و 
آمریکا نیز برای تحریم های سنگینی که وضع کرده توجیهی 

داشته باشد. 
 درنهایت 

FATF در مجمع تشخیص  کلی، بررسی دوباره  به طور 
مصلحت نظام تأثیرات مثبتی بر بازار سرمایه داشته است. این 
خبر نه تنها باعث افزایش شاخص کل بورس شد، بلکه ورود 
پول حقیقی به بازار را نیز به دنبال داشت. به نظر می رسد که 
فعالان بازار سرمایه با امید به بهبود شرایط اقتصادی و کاهش 
ریسک ها، تمایل بیشتری به سرمایه گذاری در بورس پیدا 
کرده اند. این روند می تواند به عنوان یک نشانه مثبت برای 

آینده بازار سرمایه و اقتصاد کشور تلقی شود. 

آبفا  و  و  آب  امور  در  نیرو  وزیر  معاون 
مدیرعامل شرکت مدیریت منابع آب ایران 
گفت: وزارت نیرو در اختصاص اعتبارات 
اضطراری برای برطرف کردن تنش آبی در 
ک و ساوه اهتمام جدی دارد.  شهرهای ارا
محمد جوانبخت پنجشنبه ۱۳ دی ماه ۱۴۰۳ 
ح انتقال آب سهم  در جریان بازدید از طر
ساوه از سدکوچری و سدالغدیر ساوه اظهار 
کرد: تامین آب ساوه از دغدغه های جدی 
وزارت نیروست و پیگیری های زیادی برای 
رفع تنش آبی این شهرستان به عنوان یک 
ح ضروری و اضطرار انجام شده است.  طر
وی با اشاره به وجود قریب به 7۰۰ طرح دارای 
ردیف بودجه مصوب در وزارت نیرو گفت: 
ح ها  از این طر عملیات اجرایی بسیاری 
به دلیل شرایط اعتباری متوقف شده یا از 
سرعت اجرایی کمتری برخوردار است و منابع 
اعتباری اجازه نمی دهد که به سرانجام برسد. 
ساوه در یک شرایط اضطراری قرار دارد اما با 
وجود محدودیت اعتبارات تلاش های زیادی 
برای تزریق منابع مالی به منظور تسریع در 

اجرای طرح صورت گرفته است تا بتوان ظرف 
دوسال به صورت فاز به فاز به بهره برداری 
کرد در قالب  برسد. البته تلاش خواهیم 
انتقال  خط  مسیر  از  اضطراری  برداشت 
سهم آب ساوه از سدکوچری بخشی از نیاز 
مصارف کشاورزی را در تابستان سال آینده 
کید بر اینکه مدیریت در  تامین کنیم. وی با تا
بخش آب کشور از مدیریت های سخت کشور 
است، گفت: در حال حاضر 22 استان کشور 
با مشکل کمبود آب مواجه هستند که لزوم 
صرفه جویی در منابع آبی را دوچندان کرده 
است. معاون وزیر نیرو از کاهش ۴۱ درصدی 
میزان بارش ها در سال جاری نسبت به بلند 
مدت در کشور خبر داد و گفت: این کاهش 
در استان مرکزی حدود ۵7 درصد است که 
۱6 درصد از میانگین کشوری بالاتر است. 
ک و ساوه از  جوانبخت با اشاره به اینکه ارا
نقاط بحرانی در کشور هستند، گفت: تلاش 
ح انتقال آب  می شود بخش اضطراری طر
ساوه از سدکوچری شامل ۳۰ کیلومتر انتهایی 
از آوه تا ساوه در سریعترین زمان ممکن به 

نتیجه برسد و مابقی طرح نیز به موازات آن 
اجرا شود. مدیرعامل شرکت مدیریت منابع 
آب ایران گفت: وزارت نیرو در اختصاص 
اعتبارات اضطراری برای برطرف کردن تنش 
ک و ساوه اهتمام جدی  آبی در شهرهای ارا
دارد. گرچه باید مدیریت مصرف در دستور 
گیرد. به  کار شهروندان این دو شهر قرار 
گزارش ایسنا، سد کوچری در مجموع، 27 
میلیون متر مکعب تخصیص سالانه دارد 
که ۱۴ میلیون متر مکعب در سال آن مربوط 
به ساوه بوده و به آب شهری، روستایی و 
صنایع تخصیص خواهد یافت. به عبارتی 
سهم آب تخصیص یافته برای شهرستان 

ساوه ۴۴۴ لیتر بر ثانیه است که ۳۳۵ لیتر 
بر ثانیه آن سهم شهر ساوه، 6۵ لیتر بر ثانیه 
سهم روستاهاست و ۴۴ لیتر بر ثانیه آن نیز 
به حوزه صنعت اختصاص خواهد یافت. 
نحوه انتقال آب از تصفیه خانه دودهک 
شهرستان دلیجان به صورت ثقلی به طول 
۱۳۱ کیلومتر است. براساس پیش بینی های 
انجام شده، برای بهره برداری کامل از طرح 
انتقال سهم آب ساوه از سدکوچری باید 
بین دو هزار الی دو هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان 
اعتبار تخصیص یابد که انتظار می رود روند 
تخصیص اعتبارات سریعتر انجام شود تا 

کمبود منابع آبی ساوه برطرف شود.

معاون وزیر نیرو عنوان کرد

 مواجهه ۲۲ استان با کمبود آب

 »آرمان ملی« از تاثیر پذیرش نهایی احتمالی FATF بر بازار گزارش می دهد

 سیگنال های عینی و احتمالی FATF به اقتصاد
FATF کنش بازار به    وا


